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در جلسه دیروز منتخبان شورای پنجم شهر 
تهران فرآیند انتخاب شهردار مطرح شد

هر عضو شورا، حق پیشنهاد 3 گزینه 
برای شهرداری

نژادبهرام، عضو منتخب شورا: طرح »ممنوعیت 
خروج اعضای شورای شهر پنجم از شورا« هنوز 

تصویب نشده است
شــهروند| از روزی که مردم تهــران با رأی 
بی سابقه خود، ۲۱ عضو لیســت امید را به عنوان 
نمایندگان خود در شورای شــهر پنجم انتخاب 
کردند، معیارهای انتخاب شهردار آینده پایتخت 
و گمانه زنی درباره گزینه های احتمالی، بحث های 
فراوانی را ایجاد کرده اســت. اگرچــه میثاقنامه 
شــورایعالی اصلاح طلبان، خروج منتخبان مردم 
از شــورا تا پایان دوره فعالیت را ممنــوع کرده اما 
مطرح شــدن »محسن  هاشــمی« به عنوان یکی 
از گزینه های جدی شــهرداری، بعضی از اعضای 
منتخب را برآن داشــت تا برای نشان دادن تعهد 
خود مردم طرح هایی را در این زمینه و درجلسات 
غیررسمی شــورای شــهر پنجم تصویب کنند. 
درآخرین جلسه هفته گذشته این منتخبان که با 
غیبت دونفر از اعضا همراه بود، معیارهای انتخاب 
شهردار مورد بحث قرار گرفت که بند ۱۶ آن یعنی 
»الزام انتخاب شهردار تهران خارج از اعضای شورای 
شهر« به تصویب نرســید. حذف چنین بندی از 
ملاک های انتخاب شهردار آینده، انتقاد کارشناسان 
و بعضی از فعالان اصلاح طلب را به همراه داشت تا 
بعضی از اعضا طرح مشــابه  را در جلسه دیروز این 
منتخبان مطرح کنند؛ طــرح »ممنوعیت خروج 
اعضای شورای شــهر پنجم از شورا« که در حالت 
کلی خروج اعضای شــورا را برای رسیدن به دیگر 

مناصب ازجمله شهرداری ممنوع می کند. 
اگرچه تعدادی از پایگاه های خبری و کانال های 
تلگرامــی از تصویب چنین طرحی در جلســه 
دیروز سخن گفته اند، اما »زهرا نژادبهرام«، عضو 
منتخب شورای شهر تهران با تأیید مطرح شدن 
چنین طرحی در جلسه دیروز، خبر تصویب آن را 
نادرست می داند. نژادبهرام در توضیح جلسه دیروز 
به »شهروند« می گوید: »طرحی مطرح شده بود 
که هیچ کدام از منتخبان به ســمت مسئولیتی 
که نیاز به استعفا از شــورا دارد، نروند که با توجه  
به بحث های صورت  گرفته و موافقت یا مخالفت 
برخی اعضا تصویب آن به جلسات بعدی کشیده 
شد.« اما با توجه به وجود چنین بندی در میثاقنامه 
شورایعالی اصلاح طلبان که تمام اعضا آن را هم 
امضا کرده اند، دلیل مخالفت بعضی اعضا با تصویب 
این طرح چیســت؟ منتخب مردم در شــورای 
پنجم، دراین باره می گوید: »در جلسه هفته قبل 
ما، یک سری از شرایط برای شهردار آینده مورد 
بحث بود که یکی هم ممنوعیت انتخاب منتخبان 
شورا به عنوان کاندیدای شهرداری بود که با رأی 
۱۰ به ۸ شــد یا ۱۱ به ۸ رأی نیــاورد. مخالفان 
این بند اعتقاد داشــتند که چنین موضوعی در 
میثاقنامه آمده و تأکید مجــدد برای آن ممکن 
اســت این ســوءتعبیر را به وجود بیاورد که بین 
اعضا اختلاف وجــود دارد. دلیل مخالفان طرح 
دیروز هم همین موضوع بود و به طورکلی در بین 
منتخبین اختلاف برداشت کارشناسی وجود دارد 
ولی همه اعضا برای پیشرفت شهر همدل و همراه 
هســتند.« نژادبهرام که خود از موافقان تصویب 
چنین طرحی است، از امیدواری به تصویب آن در 

جلسات آینده می گوید. 
براساس گفته های نژادبهرام، در جلسه دیروز علاوه 
بر بحث درباره این طرح، فرآیند انتخاب شــهردار 
تهران هم تصویب شد. درباره این شرایط »افشین 
حبیب زاده« هم در گفت وگو با ایلنا از پیشنهاد سه 
گزینه برای شهردار آینده تهران در روزهای آینده و 
توسط هر عضو شــواری شهر سخن گفت: »در این 
جلسه مقرر شد هر عضو شورا ســه نفر را به عنوان 
داوطلب برای شــهرداری تهران معرفی و پیشنهاد 
کند. از میان کاندیداها هر کسی که حداقل ۵ رأی 
کسب کند، وارد لیســت اولیه کاندیداهای شهردار 

تهران خواهد شد.«
علاوه  بر ایــن، »زهرا صدراعظم نــوری«، یکی 
دیگر از اعضای شورای پنجم شــهر تهران دیروز و 
در اطلاعیه ای با تأکید بر لزوم تعهد به رأی مردم، از 
لزوم خارج نشدن منتخبان تهران از پارلمان شهری 
برای رسیدن به دیگر مناصب سخن گفت:  »من بر 
این اعتقادم که طبق قانون شوراها هیچ منعي اعضاي 
شورا جهت کاندیداشدن براي پست شهردار یا هر 
پست دیگري خارج از شورا ندارند و براي خروج باید 
استعفا دهند و رأي اکثریت شورا جهت قبول استعفا 
الزامي است اما مهم این است که؛ رأي میلیوني مردم 
به لیست امید داراي پیام قاطع و محکمي است که 
باید توسط منتخبین و سایرین به خوبي شنیده و 
درک شود. آن پیام هم خواسته مردم یعنی شفافیت، 
سلامت، پاکدســتي و کارآمدي اعضای شوراست. 
بنابراین باید منتخبین با هر توجیه و تفســیري به 
رأي مردم وفادار باشند و به اعتماد مردم که سرمایه 
اجتماعي  است، خدشه وارد نکند. بنابراین من به طور 
قاطع معتقدم؛ هیچ یک از اعضاي شورا نباید از شورا 
به هر دلیلي خارج شــوند و راه را براي ورود رقیبان 

هموار کند.«
در سال های گذشته و در چهار دوره شورا، تعداد 
زیادی از منتخبان مردم برای رســیدن به مناصب 
دیگر از شورا استعفا کردند؛ در شورای شهر چهارم 
چهره های اصلاح طلبی همچــون »محمدمهدی 
مفتح«، »مسعود ســلطانی فر« و »مهدی حجت« 
اســتعفا کردند و جایگزین آنها در شورا، چهره های 
اصلاح طلــب دیگری بودند ولی این بــار درصورت 
استعفای هر یک از اعضا، »مهدی چمران« و بعد از 
او، »علیرضا دبیر«، جایگزین عضو خارج شده  خواهد 

شد.

گزارش »شهروند« از شرایط آمادگی تبریز برای رویداد گردشگری »تبریز 2018« که قرار است 7 ماه دیگر   برگزار شود 

تبریز در انتظار میهمانی بزرگ
  شهرتی، فرماندار تبریز در گفت وگو با »شهروند«: ضریب امنیت تبریز ممتاز است

  حمزه زاده، معاون گردشگری آذربایجان شرقی در گفت و گو با »شهروند«: تعداد گردشگران تبریز در سال 2018 یک میلیون و 500 نفر پیش بینی شده است

مهتاب جودکی| میهمانی بزرگ نزدیک است؛ 
رویداد »تبریــز ۲۰۱۸«. 7ماه دیگر با آغاز  ســال 
نوی میلادی، شــهر تبریز به عنوان »شــهر نمونه 
گردشگری جهان اسلام« میزبان گردشگران دنیا 
می شــود. این تصمیم تاریخی ســازمان همکاری 
اســلامی، جنب وجوشــی در شــهر به پا کرده اما 
اوضاع هنوز طوری نیست که معلوم باشد رویدادی 
بین المللی و ملی درحال وقوع است. شهر حالا مثل 
میزبانی اســت که برای رسیدن میهمانان خارجی 
خودش را بزک می کند؛ تبلیغات رویداد بزرگ شروع 
شده، تابلوهای راهنما در گوشه گوشه شهر درحال 
تغییرند، هتل ها تند و تند آماده افتتاح می شوند اما 
هنوز همه چیز آماده نیســت. منتقدان می گویند؛ 
امکانات همان امکانات پیشــین است و چیزی به 
داشته ها هنوز اضافه نشده اما هیاهوی رویداد تازه در 
تبریز که یکی از قدیمی ترین شهرهای ایران است، 
سازمان میراث فرهنگی، شهرداری و استانداری را به 

خود مشغول کرده است.
طرح معرفی »شــهر نمونه گردشــگری جهان 
اسلام« که از  ســال ۲۰۱۵ آغاز شده، در سال های 
گذشته شهرهای بیت المقدس در فلسطین، قونیه 
در ترکیه و مدینه در عربستان را شایسته این عنوان 
دانسته بود. سازمان کنفرانس کشورهای اسلامی 
بود که این تصمیم را برای شــهر تبریز در اســتان 
آذربایجان شرقی گرفت. شهری که سالانه در حدود 
۶۰۰ هزار گردشگر خارجی دارد و حالا انتظار می رود 
شمار بازدیدکنندگان آن به ویژه از سوی کشورهای 

اسلامی بیشتر از این بشود.
این طور که شهردار تبریز اعلام کرده، ۳۰۰میلیارد 
تومان بودجه بــرای برگزاری این رویــداد درنظر 
گرفته شده است. یکشــنبه هفته پیش در آخرین 
اقدامات رسمی در این باره، زهرا احمدی پور، معاون 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشــگری برای تأمین اعتبارات 
رویداد »تبریــز ۲۰۱۸« نامه ای به رئیس جمهوری 
فرستاد. حالا اتفاق تازه این است که بودجه تازه ای 
برای اجرای پروژه های مربوط به این رویداد درنظر 

گرفته شده است.
صادق نجفی، شهردار تبریز ساماندهی بازار تبریز، 
مرمت برخی از ابنیه تاریخی این شهر، ساماندهی 
ورودی هــای شــهر تبریز، احداث ســرویس های 
بهداشتی در ۲۰ نقطه از شهر، بهسازی پیاده روها، 
مرمت بخش هایــی از مقبره الشــعرا، تجهیز ۳۰۰ 
اتوبوس نو به ناوگان حمل ونقل درون شــهری و... از 
مهمترین فعالیت های شهرداری درباره استقبال از 

این رویداد معرفی کرده است. 
براساس توضیح معاون رئیس جمهوری »اکنون 
۵ محور گردشــگری در اســتان آذربایجان شرقی 
برای رویداد »تبریز ۲۰۱۸« تعیین شده« اما هنوز 
معلوم نیست که هر محور به چه زیرساختی نیاز دارد 
و هنوز به صورت دقیق بررســی نشده تا مشخص 
شود که محور به چه زیرســاختی نیاز دارد. رویداد 
مهم گردشگری تبریز درست ۱۰ دی امسال به طور 
رســمی آغاز می شــود و رئیس جمهوری، اعضای 
کابینه، وزرا و ســفرای خارجی هم برای شرکت در 

افتتاحیه دعوت شده اند.
مردم چه می گویند؟

روزهای پیش »سعید شبستری خیابانی«، معاون 
سیاسی و امنیتی استاندار آذربایجان شرقی درجلسه 
هماهنگــی »تبریــز ۲۰۱۸« گفت: »متاســفانه 
بسیاری از بدیهی ترین اقدامات لازم برای میزبانی از 
گردشگران در  سال ۲۰۱۸ همچون ایجاد و تقویت 
زیرساخت های مناســب حمل ونقل، آموزش رفتار 
مناســب به برخی اقشــار جامعه با هدف برخورد 
مناسب با گردشگران، ســاماندهی سرویس های 
بهداشتی و... انجام نشــده و دستگاه های دخیل در 
این امر باید نسبت به تحقق اهداف استان و کشور در  

سال ۲۰۱۸، بیش از پیش تلاش کنند.«
اینها از چشم شهروندان هم دور نمانده است، مثل 

»مســعود کریم زاد« که می گوید: »شهر آن قدری 
آماده نیســت که اتفاق تازه ای در آن ببینم.« او به 
»شهروند« این توضیح را می دهد که از رویداد باخبر 
اســت اما نه از جزییاتش: » همه چیز قائم به آقای 
نجفی، شهرداری تبریز است، هرچند ترکیب شورای 
شهر بعد از انتخابات عوض شده و سرنوشت شهردار 

هم معلوم نیست.«
 او اینهــا را می گویــد و یزد را مثــال می زند که 
زمانی تبریز بافت قدیمی شــبیه آن داشت اما »در 
طول ۳۵ سال اخیر دستخوش تغییر شد و از حالت 
اولش خارج شد. مثلا کنار ارگ علیشاه سازه تازه ای 
ساخته اند و بغل مسجد کبود مجتمع تجاری زده اند؛ 

اینها برای گردشگر خارجی جذابیتی ندارد.«
صحبت از کلیشه ها درباره تبریز

حمید ندایی، یکی دیگر از اهالی این شهر که در 
رشته مدیریت اســتراتژیک تحصیل کرده است. 
معتقد اســت؛ تبریز به لحاظ داشتن ظرفیت های 
تاریخــی می تواند قطب گردشــگری باشــد: »به 
دلیــل بازمانده های تاریخ مشــروطه و مبارزه های 
آن، سکونت امیرکبیر و عباس میزرا و... اما با وجود 
ظرفیت ها، هنوز برای گردشــگران مشــکل دارد، 

به خصوص درباره ظرفیت هتل ها.«
ندایی به »شــهروند« می گویــد: »تنها چیزی 
که به چشــم همه می آید نمــادی از رویداد تبریز 
۲۰۱۸ اســت که در پارک »ائل گلی« نصب شده 
است. مردم موضوع را می دانند اما مدیریت شهری 
به شکلی عمل نکرده اســت که بتوان تبریز را برند 
گردشگری دید. برای نگه داشتن میهمانان خارجی 
و جذب دوباره آنها تسهیلاتی دیده نشده است. هر 
کاری کرده اند به شکل روتین بوده، با همین سطح 

مدیریت و امکاناتی که هست.«
این شــهروند تبریــزی از کلیشــه دیگری هم 
می گویــد؛ این که بــه میهمان آدرس درســتی 
نمی دهند. به گفته او، این مشــکل ساختاری که 
حالا در خود تبریز هم به عنوان یک شوخی مطرح 
می شود، به شــیوه شهرسازی برمی گردد: »شهرها 
به لحاظ شهرسازی یا خیابان های متقاطع دارند یا 
شهر دایره ای هستند؛ مثل مشهد که حول یک مرکز 
خیابان کشی شده اســت، اما تبریز وسط دره قرار 
گرفته و خیابان کشــی آن از ابتدا مدیریت درستی 
نداشته است. مشــکل درواقع این است که در این 
شهر به هیچ مقصدی، مسیر مستقیمی وجود ندارد، 
همین اســت که آدرس دهنده و گیرنده هر دو گیر 

می کنند.«
وضع »اسفبار« حمل و نقل

از میــان امکانات مــورد نیاز برای اســتقبال از 
مســافران تازه تبریز، سیســتم حمل ونقل یکی از 
مهمترین هاست. محمد پورحسن، حقوقدانی که 
در انتخابات اخیر هم کاندیدای شــورای شهر بوده 
وضع خدمات هوایی شــهر را »اســفبار« توصیف 
می کند و به »شــهروند« می گوید: »تأخیر پروازها 

در فرودگاه تبریز همیشگی است، درواقع فرودگاه 
به شــکل آبرومندانه ای که باید باشد نیست. وقتی 
قصه هواپیما این است، ریل و جاده هم وضع بهتری 
ندارد. دســت کم هنوز تحول عظیمی در این مورد 

ندیده ایم.«
او به حرف هایش اضافه می کند: »تجربه نبود اتاق 
خالی در فصل شــلوغی گردشگری نشان می دهد 
هنوز در این بخش هم آمادگی نداریم. اوضاع مثل 
همان یکی، دو  سال قبل است. با این شرایط با توجه 
به زمان باقیمانده، ما هنوز آمادگی میزبانی را نداریم. 

زودتر از اینها باید می جنبیدیم.« 
ردیف ویژه بودجه برای تبریز 2018

مدیــرکل میــراث فرهنگی، صنایع  دســتی و 
گردشگری استان آذربایجان شــرقی در گفت وگو 
با »شــهروند«، آماری از گردشگران تبریز می دهد: 
» سال 9۵ تبریز 4۶۱ هزار گردشگر خارجی داشته 
است. در فروردین و اردیبهشــت 9۵، ۳۲ هزار نفر 
ورودی گردشــگر به این شهر داشــته ایم که این 
مقدار در مدت مشابه  سال 9۶ به 4۸ هزار نفر رسیده 

است.«
او اضافه می کنــد: »این آمار نشــان می دهد در 
مجموع در مقایسه دو ماه اول امسال نسبت به دو ماه 

اول پارسال، ۲9 درصد افزایش گردشگر داشته ایم.«
به گفته آبدار، پس از وعده معاون رئیس جمهوری 
و نامه ای که به رئیس جمهوری فرســتاد با تلاش 
اســتاندار و نمایندگان مجلــس در بودجه ردیف 
ویژه ای برای رویداد مهم تبریز در نظر گرفته می شود 
تا پروژه های رویداد از ســوی دستگاه ها اجرا شود. 
این طور که استاندار پیشــنهاد داده وزارتخانه ها و 
سازمان ها برنامه ها و مراسم ملی و بین المللی خود 

را در تبریز برگزار کنند.
تبریز امن است

»تصادفی نیســت که تبریز به عنــوان پایتخت 
گردشگری جهان اسلام معرفی شده است.« رحیم 
شهرتی فر، فرماندار تبریز که تاریخ خوانده، این را به 
»شهروند« می گوید و دلیل می آورد: »این انتخاب 
را موقعیت فرهنگی، پیشینه تاریخی و ظرفیت های 

فراوان این شهر رقم زده است.« 
 او به حوادث تروریستی اخیر تهران اشاره می کند 
و با اطمینان می گوید: »آن حادثه تمام شد و رفت. 
این جا شهری امن است. باید گفت ایران کشوری امن 
است و تبریز از نظر ضریب امنیتی رتبه ممتاز دارد.«

فرماندار تبریز برخلاف منتقدان معتقد اســت 
زیرساخت های لازم برای ورود گردشگر فراهم است: 
»تبریز در مسیر راه آهن ایران - اروپاست و فرودگاه 
بین المللی دارد که پرواز های متعدد به کشورهای 
همسایه از آن جا انجام می شــود. درجات مختلف 
هتل ها و میهمانخانه ها به میزان کافی در شهر وجود 
دارد و به جز منظر زیبای شــهری، اهالی تبریز هم 
با میهمان نوازی شــان جذابیت این جا را دوچندان 

کرده اند.«

امــا به گفته شــهرتی فر، این اتفاق مســئولیت 
دستگاه های مختلفی مثل شهرداری، سازمان میراث 
فرهنگی، استانداری، بخش خصوصی و آژانس های 
سفر را مضاعف کرده است، به طوری که »حالا باید 
در زمینه آمادگی و زمینه سازی برای معرفی بیشتر 
تبریز تلاش کنند و فرصت ۲۰۱۸ را مغتنم بدانند 
که این جا نه فقط در  ســال میــلادی آینده بلکه تا 

سال های  سال قطب گردشگری باشد.«
باید نواقصمان را برطرف کنیم

با وجود همــه امکانات و هیاهویی که از ســوی 
مسئولان شهری و اســتانی در شهر به راه افتاده، به 
گفته شــهرتی فر هنوز نواقصی وجود دارد که باید 
رفع شــود: »کارگروه های مختلفی تشکیل شده تا 
از بهداشت خیابان ها و ســرویس های بهداشتی تا 
اتمام پروژه های بخش خصوصــی را پیش بگیرند 
و پیگیر هتل سازی باشــند. ارتقای امکانات داخلی 
هتل ها آغاز شده اســت، باید روی راهنمایی دقیق 
گردشگران برنامه ریزی شود تا هیچ جاذبه ای از نظر 

دور نماند.«
فرماندار تبریز می گوید: »آمدن گردشــگر برای 
مردم این شــهر اتفاق تازه ای نیست.« این جمله را 
در توضیــح آمادگی مردم و وجود بســتر فرهنگی 
لازم برای ورود گردشــگران بیان می کند و دنباله 
حرفش را می گیرد: »این طور نیست که با رسیدن  
سال ۲۰۱۸ موج گردشگر به تبریز بیاید. در شرایط 
معمول با توجه به شــرایط آب و هوایی به جز فصل 
زمستان روند ورود گردشگر از بهار تا نیمه پاییز رو 
به رشد اســت. خاصیت این رویداد تکیه بیشتر بر 
پتانسیل مذهبی این شهر است و جذب گردشگران 
مسلمان به این منطقه. به طورکلی این رویداد نگاه ها 
را بــه تبریز جلب می کند و این اتفــاق خوبی برای 

شهری با این ظرفیت هاست.«
گردشگران خارجی 3 برابر می شوند

در طول ســال ۲۰۱۸ یک و نیم میلیون گردشگر 
خارجی به اســتان آذربایجان شــرقی سفر خواهند 
کرد.« احمد حمزه زاده، معاون گردشــگری اداره کل 
میراث فرهنگي، صنایع دستي و گردشگري آذربایجان 
شرقی در گفت و گو با »شهروند« از پیش بینی شورای 
سیاست گذاری رویداد تبریز ۲۰۱۸ می گوید:» شمار 
گردشــگران خارجی ســه برابر حالا می شــود. این 
گردشگران در طول سال ۲۰۱۸ به تبریز خواهند آمد.«

آیا هتل ها و هتل آپارتمان های تبریز ظرفیت این 
میهمانی بزرگ را دارند؟ همین حالا به گفته حمزه 
زاده ظرفیت مجموع هتل ها و هتل آپارتمان های 
شــهر تبریز به حدود هشــت هزار تخت می رسد. 
هرچند او خبر تازه ای مــی دهد:»۲۵ هتل در حال 
ساخت را تا سال ۲۰۱۸ و طول سال ۲۰۱۸ افتتاح 
خواهیم کرد. ســاماندهی خانه مسافرها و استفاده 
از ظرفیت های اقامتی بخش هــای دولتی هم در 
دستور کار اســت تا با این روش کمبود تخت را به 

حداقل برسانیم.«
همچنین پلیس گردشگری، از موارد دیگری است 
که حمزه زاده درباره آن می گوید:»پلیس استان در 
نظر گرفته تا در مناطقــی از تبریز که بخش هدف 
ماست، از پلیس های مسلط به زبان انگلیسی و آشنا 

به قوانین گردشگری استفاده کند.«
او اطلاعاتــی هــم دربــاره ســازمان کنفرانس 
کشورهای اسلامی می دهد:» این سازمان ۵7 عضو 
دارد. تبریز و یزد نامزد شهر نمونه گردشگری جهان 
اسلام بودند و در نهایت تبریز با بالاترین آرا انتخاب 
شد.« اما فاکتورهای انتخاب تبریز چه بوده؟ معاون 
گردشگری اداره میراث فرهنگی آذربایجان شرقی 
چنین توضیحی دارد:»تنوع جاذبه های توریستی، 
داشــتن ایرلاین های مستقیم، تســهیلات ویزا و 
داشتن هتل ها با درجه های مختلف. به علاوه موزه 
از فاکتورهای اصلی است و تبریز بعد با داشتن ۲۳ 
موزه بعد از تهران دومین شهر پر موزه ایران است و 
همچنین داشتن شخصیت های علمی و ادبی تاثیر 

گذار.«

روي خط خبرگزارش

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست خبر داد:

 ورود ۵۱ تریلیون قطعه پلاستیکی
 به دریاها

شهروند| رئیس سازمان حفاظت محیط زیست از 
فاجعه ای با عنوان ورود ۵۱تریلیون قطعه پلاستیکی 
بــه دریاهــای جهــان و افزایش ســرعت نابودی 
دریاها براســاس روند فزاینده ورود پلاستیک ها و 
ماکروپلاستیک های مورد استفاده در موادی مانند 
شوینده ها یا مواد دارویی و آرایشی به دریاها خبر داد.

معصومــه ابتکار در مراســم افطــاری و دیدار و 
گفت وگو با جوانان گفت: »اگرچه ممکن است بعضی 
بگویند ما نیازی به دریاها نداریــم، اما باید یادآوری 
کرد که دریاها منشأ تغییر اقلیم در دنیا، منشأ تأمین 
بخش مهمی از غذای مورد نیاز مردم دنیا و البته در 
کنار سواحل، محل سکونت بخش مهمی از مردم دنیا 
هستند و روند آسیب زدن به دریاها، فاجعه ای بزرگ 

است.« 
معــاون رئیس جمهــوری ادامــه داد: »آمــار 
نگران کننده جهانی تنها مختص حوزه محیط زیست 
نیســت و می توان به آمــار دیگر حوزه هــا مانند 
سرمایه گذاری برای تســلیحات در جهان به میزان 
۱۲ برابر کمک های بشردوســتانه بــرای صلح یا 
اســتفاده از ۸۰ درصد ســرمایه های دنیا توســط 
۲۰ درصد از جمعیت جهان نیز اشاره کرد.« رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست با طرح این پرسش 
که آیا به رغم آمارهای مأیوس کننده و ناراحت کننده 
می توان به تغییر شرایط امیدوار بود، گفت: »همواره 
باید بــرای برون رفــت از چالش ها، دشــواری ها و 
مشــکلات پیش رو تلاش کرد و امیدوار بود.« او با 
اشــاره به مفهوم ردپای اکولوژیــک درجهان ادامه 
داد: »ردپای اکولوژیک، میزان تاثیرگذاری انســان 
بر طبیعت یا به عبارت بهتر یک شــاخص پایداری 
است که میزان مصرف انسان و اثر این مصرف روی 

محیط زیست را می توان از طریق آن ارزیابی کرد.« 
ظرفیت زیستی تهران  سال 1375 به پایان 

رسیده است
معاون رئیس جمهــوری با بیــان این که ردپای 
اکولوژیک در ایران تقریبا در  سال ۱۳7۰ و در تهران 
تقریبا در  ســال ۱۳7۵ به پایان رسیده است، گفت: 
»این به معنای بهره کشی بیش از توان محیط زیست 
و طبیعت کشور اســت. روندی که به طور میانگین 
در ایران ســه برابــر ظرفیت زیســتی طبیعت و 
محیط زیست است و البته در جهان نیز تقریبا همین 
شرایط حاکم اســت.« ابتکار ادامه داد: »در نتیجه 
این بهره کشی بیش از ظرفیت زیستی با بحران ها و 
مسائل مختلفی همچون بحران آب در کشور روبه رو 
هســتیم و البته آلودگی هوا نیز همچــون دنیا، در 
ایران نیز به چالشی مهم تبدیل شده است.«معاون 
رئیس جمهوری ضمن اشاره به آمار سازمان بهداشت 
جهانی مبنی بر این که از هــر ۸ مورد مرگ ومیر در 
دنیا، یک مورد منتســب به آلودگی هواست، گفت: 
»این بدان معناست که یکی از مهمترین چالش های 
جوامع بشری به ویژه در کلانشهرها و جوامع صنعتی 
امروز، آلودگی هواست و متاســفانه ایران نیز از این 

قاعده مستثنا نبوده است.« 

رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع  دستی و 
گردشگری اعلام کرد: 

 تلاش برای ایجاد پرواز مستقیم 
تهران - سائوپائولو 

تسنیم|  رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
 دســتی و گردشــگری از تلاش برای ایجــاد پرواز 
مستقیم تهران – سائوپائولو خبر داد و گفت: »یک 
زمانی برای ما برزیل جــزو اولویت نبود ولی حالا ما 
شاهد ورود قشر بسیاری از برزیلی ها به ایران به ویژه 
به شهرهای اصفهان و شــیراز هستیم.« به گفته او 
مسیر هوایی مستقیم تهران – ســائوپائولو برزیل، 
حدود ۲۰ ســاعت اســت. زهرا احمدی پور با اشاره 
به اهمیت توسعه گردشــگری دریایی با محوریت 
خلیج فارس گفت: »ما تمام تلاشمان این است که 
کروزهای گردشگری دنیا را به سواحل خلیج فارس 
و بنادر کشورمان برگردانیم، زیرا توسعه جنوب ایران 
در گرو توسعه گردشگری دریایی است.« او با گریزی 
نسبت به تاریخ ماندگار خلیج فارس که مواقعی مورد 
تحریف برخی کشــورها قرار می گیــرد، افزود: »ما 
می توانیم در سایه گردشــگری امن و پایدار دریای 
جنوب به گردشگران خارجی، تاریخ طولانی خلیج 
همیشه فارس را یادآوری کنیم.« احمدی پور افزود: 
»همچنین در اسفند 9۵ در فهرست موقت میراث 
 فرهنگی ایران در یونسکو تجدید نظری صورت گرفت 
و گنبد نمکی استان بوشهر و گنبد نمکی قشم در 
قالب یک پرونده به این فهرست اضافه شد و پس از 
تأیید یونسکو در فهرست موقت قرار گرفت.« رئیس 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع  دستی و گردشگری 
ادامه داد: »همچنین باید پرونده سیراف را که سند 
سیادت ایران بر  خلیج  فارس اســت، تهیه کنیم و 
در این فهرست موقت بگنجانیم و همه باید کمک 
کنند تا پرونده سیراف برای ثبت  جهانی تهیه شود، 
زیرا با دو اثر ثبت  جهانی از استان بوشهر در فهرست 
یونسکو، شاهد حضور گردشگران بین المللی بیشتری 
در این استان خواهیم بود.« معاون رئیس جمهوری 
دربــاره وضع لغو تورهــای خارجی بــه ایران پس 
از حوادث تروریســتی در تهران افزود: »براســاس 
گزارشی که از مســئولان مرتبط تورهای ورودی به 
کشور از بخش های خصوصی گرفتیم، هیچ کدام از 
تورهای خارجی به ایران در پی حوادث تروریستی 
تهران لغو نشد.« احمدی پور همچنین درباره هرگونه 
تغییرات درباره وضع گردشگری ایران و قطر پس از 
اتفاقاتی که در منطقه رخ داده است، گفت: »ما با قطر 
آنچنان مراودات گردشگری نداشتیم که بخواهد این 
اتفاقات تأثیری داشته باشد ولی از نظر تجاری شاهد 

رونق بیشتری بودیم.«
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زهرا جعفرزاده| بازپرس شعبه سوم دادسرای جرایم جنایی تهران 
بر وجود دو مورد مرگ مشکوک در اثر تب کریمه کنگو در تهران تأکید 
می کند و وزارت بهداشت آن را تکذیب. دیروز صبح بود که سجاد منافی 
آذر، بازپرس شعبه سوم دادسرای جرایم جنایی تهران در گفت و گو با 
»شهروند« خبر از مرگ دو نفر در دو بیمارستان تهران داد: »به ما اطلاع 
دادند دو نفر یکی در بیمارستان بهارلو و دیگری در بیمارستان بقیه الله 
جانشان را از دســت داده اند. بر اساس اعلام بیمارستان بهارلو، بیمار 
۳۶ ســاله، در اثر ابتلا به تب کریمه کنگو جانش را از دســت داده اما 
مرگ در اثر این بیماری در بیمارســتان بقیه الله که مربوط به مردی 
۵۳ ساله است، هنوز تأیید نشده است.« به گفته او، قرار است پزشکی 
قانونی نتیجه قطعی مرگ این دو نفر را اعلام کنــد: »این دو نفر روز 
چهارشنبه جانشان را از دست داده اند با این حال ما جزییات زیادی از 
نحوه مرگ این دو نفر را در دست نداریم.« او ادامه داد: »در صورتی که 
مرگ بر اثر تب کریمه کنگو از سوی پزشکی قانونی تأیید شود، جسد 
این دو نفر باید به صورت ویژه دفن شــود.« به گفته منافی آذر این دو 
جسد در حال حاضر در بخش ایزوله بهشت زهرا نگهداری می شوند: 
»تا زمانی که علت مرگ به صورت قطعی اعلام نشود، اجازه دفن داده 

نمی شود.« حالا بر اساس اعلام بازپرس شعبه سوم دادسرای جرایم 
جنایی تهران، با تأیید یک مورد مرگ در اثر ابتلا به تب کریمه کنگو 
در بیمارستان بهارلو، آنها در انتظار نتیجه آزمایش علت مرگ بیمار 

فوت شده بیمارستان بقیه الله هستند. 
وزارت بهداشت: تعداد فوتی ها همان سه نفر قبلی است، 

گزارش مرگ جدیدی نداریم
دو هفته پیش بود که مورد مشکوک دیگری از مرگ در اثر ابتلا به 
تب کریمه کنگو به دادسرای جرایم جنایی تهران گزارش شد. مورد 
مربوط به مردی بود که تنها دو ســاعت در بیمارستان لقمان تهران 
بستری شده و جانش را از دست داده بود. خبر را مدیر روستا، بازپرس 
شعبه ششم دادسرای جنایی تهران به »شهروند« داده بود و از اطمینان 
بیمارستان لقمان درباره ابتلای این مرد به تب کریمه کنگو خبر داد. 
با این حال انستیتو پاستور جواب آزمایش را منفی اعلام کرد و بدین 
ترتیب ابتلای او به این بیماری منتفی شد. هر چند شنیده ها حکایت 
از تأیید ابتلای این بیمار به تب کریمه کنگو و دفن او در شرایط ویژه 
دارد، با این حال همان موقع محمدمهدی گویا، رئیس مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت در گفت وگو با »شهروند« هر گونه 

ابتلا به بیماری تب کریمه کنگو در تهــران را رد کرده و گفته بود که 
هیچ موردی از این بیماری در تهران مشاهده نشده و مرگ ها همان سه 
مورد قبلی است. حالا هم با اعلام دو مورد مشکوک که یکی از آنها هم 
تأیید شده، همین مسئول در وزارت بهداشت بدون این که گفت وگوی 
مستقیمی با »شهروند« داشته باشــد، خبر را تکذیب کرد: »ما هیچ 
موردی از فوت در کشور نداشتیم، تعداد مرگ در اثر بیماری تب کریمه 
کنگو همان سه نفری است که قبلا اعلام شــده. اعلام موارد جدید 
درست نیست.« او این را هم اضافه کرد: »تنها از طریق آزمایش است 
که ابتلای افراد به این بیماری تأیید یا رد می شود و نتیجه آزمایش این 
دو نفر هم منفی بوده اســت. ما در تهران هیچ موردی از ابتلا و مرگ 
نداشتیم.« دیروز همچنین در کنار دو مورد مشکوک در تهران، چهار 
مورد مشکوک مبتلا به این بیماری در الیگودرز هم اعلام شد. خبر را 
احسان جهانیان، فرماندار الیگودرز اعلام کرد و گفت: »در انتظار جواب 
آزمایش افراد مشکوک به این بیماری هستیم.« به گفته او، دو نفر از این 
افراد در بیمارستان تحت مراقبت ویژه هستند: »تأخیر در حضور افراد 
مشکوک به این بیماری در بیمارستان خطرناک است و باید به محض 
مشاهده علایم به پزشک مراجعه کرد.« حالا در واکنش به این خبر، 
رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت هم تأکید 

کرد: »ابتلای هیچ کدام از این افراد تأیید نشد.«
تلاش »شهروند« برای ارتباط با مسئولان بیمارستان بهارلو برای 
اطلاع از ماجرای مرگ در اثر ابتلا به تب کریمه کنگو به نتیجه نرسید. 
مســئولان بیمارســتان تنها در صورت مراجعه حضوری، حاضر به 
پاسخگویی هستند در مقابل اما مسئول دفتر رئیس بیمارستان بقیه الله 
با همان تماس تلفنی »شهروند«، از منفی بودن نتیجه آزمایش بیماری 

فوت شده در این بیمارستان خبر داد. 

دادسرای جرایم جنایی تهران وجود موارد مشکوک تب کریمه کنگو در تهران را تأیید می کند، وزارت بهداشت تکذیب

تب کریمه در تهران، در تب گمانه زنی ها
   بازپرس شعبه سوم دادسرای جرایم جنایی در گفت وگو با »شهروند«: یکی از بیمارستان های تهران مرگ بیمار بر اثر ابتلا 

به تب کریمه کنگو را تأیید کرده است
  رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت: جز سه مورد فوتی قبلی، هیچ مورد فوتی دیگری بر اثر تب کریمه 

کنگو گزارش نشده است
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